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آغاز پخش »سايه بان« از شبكه 2
    تلویزیون

سريال 50 قسمتي »سايه بان« كاري از برادران محمودي 
امشب ) 4 آذرماه( روانه آنتن شبكه دو سيما مي شود. 
اين مجموعه كه با خط مح��وري جوانمردي و همدلي جوانان 
شكل گرفته، توس��ط س��عید دولتخاني و جمشید محمودي 
نگاشته شده است. در خلاصه داس��تان اين سريال آمده است: 
»س��ايه بان قصه زندگي امروز ما و شماس��ت، دو رفیق كه در 
منطقه اي كارگرنشین بزرگ شده اند، تا پاي جان تلاش مي كنند 

كه چراغ خانه هايشان را روش��ن نگه دارند. ايستاده اند در برابر 
سرنوشت سركش، عشق و ايمان، خون مي شود در رگ هاي شان 
تا از پا نیفتند و دلخوش بمانند به رحمت خدا و فرداهاي بهتر، 
اما زخمي در راه است، زخمي كه سنگ محكیست براي رفاقت 
ديرينه ش��ان... . «  »س��ايه بان« از ش��نبه تا چهارشنبه ساعت 
21:30 روانه آنتن مي شود و پنج شنبه ها در همان ساعت خلاصه 

قسمت هاي گذشته اين سريال مرور خواهد شد.

مديرگروه هنرهاي تجس�مي بنياد روايت فتح معتقد است 
هرچقدر كه هنرمندان در اجتماع شناخته ش�ده تر باشند، 
مسئوليتشان نيز س�نگين تر اس�ت و از آنها انتظار مي رود 
كه در اين برنامه هاي خيريه شركت كنند كما اينكه تا كنون 
نيز هنرمندان حضور چش�مگيري در اين برنامه ها داشتند. 
مس��عود نجابتي، مدير گروه هنرهاي تجس��مي بنیاد روايت فتح 
در حاش��یه برگزاري ورك ش��اپ حوزه هنري به نفع زلزله زدگان 
در گفت وگو با خبرنگار فرهنگي باش��گاه خبرن��گاران پويا گفت: 
هنرمندان به غیر از مس��ئولیت هايي ك��ه در فضاهاي مختلف به 
عهده دارند داراي مسئولیت اجتماعي هستند و هرچقدر كه آنها 
در اجتماع شناخته شده تر باشند، مسئولیتشان نیز سنگین تر است 
و از آنها انتظار مي رود كه در اين برنامه هاي خیريه شركت كنند، 
كما اينكه تا كنون نیز هنرمندان حضور چشمگیري در اين برنامه ها 
داش��تند. نجابتي با بیان اينكه اين اتفاق به همت مركز هنرهاي 
تجس��مي حوزه هنري و گروه هنرهاي تجسمي بنیاد روايت فتح 

رقم خورد، گفت: اين حركت موجب انسجام فعالیت هاي هنرمندان 
در اين زمینه شد؛ يعني تا پیش از اين بسیاري از هنرمندان متعهد 
مش��غول انجام فعالیت هاي هنري ب��ه نفع زلزل��ه زدگان بودند و 
ما س��عي كرديم اين فعالیت ه��ا را به صورت منس��جم و متمركز 
درآوريم و در كنار هم قرارگرفتن اين هنرمندان با سنین مختلف 
از هنرمندان پیشكس��وت تا هنرمندان ج��وان و حتي هنرمندان 
تازه كار مي تواند بسیار تأثیرگذار و پرُبركت باشد. وي تصريح كرد: 
ما با برپايي اين برنامه به اصطلاح با يك تیر چند نشان زديم، يعني 
هم به مسئولیت اجتماعي خود در قبال كمك به زلزله زدگان عمل 
كرديم و هم رونق گرفتن اقتصاد هن��ر را با حضور علاقه مندان آثار 
هنري و خیرين ش��اهد بوديم. اگر ما بتوانیم در طول سال چنین 
برنامه هايي را به بهانه هاي مختلف برگ��زار كنیم مي توانیم كمك 
شاياني به اقتصاد هنر داشته باشیم. مدير گروه هنرهاي تجسمي 
بنیاد روايت فتح درباره نحوه حضورش در اين برنامه خیريه گفت: 
من نیز چند نمونه از پوسترهايي را كه قبلًا تولید كرده بودم، براي 
عرضه در اين نمايشگاه خیريه ارائه دادم، اما بیشتر سعي كردم در 
جهت هماهنگي هاي برگزاري اين برنامه و خدمات رساني فعالیت 
كنم و به همین دلیل توفیق نداش��تم كه در اين ورك شاپ اثري را 
خلق كنم. وي خاطرنشان كرد: هنر در شرايط مختلف و به اشكال 
مختلفي مي تواند به مسائل و رويدادهاي روز ورود كند. در شرايط 
بحراني زلزله، هنر تجسمي شايد نتواند نقش مؤثري را در منطقه 
آسیب ديده ايفا كند و در شرايط فعلي هنرمندان با تولید آثار و فروش 
آنها مثل تمامي آحاد جامعه مي توانند براي كمك به زلزله زدگان و 

خريد كالاهاي ضروري براي آنها نقش داشته باشند.

مسعود نجابتي: 

هنرمندان شناخته شده مسئوليت اجتماعي سنگين تري دارند
    محمد صادقي

جم�ال ش�ورجه مي گوي�د س�ينمايي دف�اع مق�دس 
كه مي توانس�ت هش�ت س�ال ايثار، ش�جاعت و شهامت 
را ب�ه تصوي�ر بكش�د، اي�ن روزه�ا ح�ال خوبي ن�دارد. 
در حالي كه سینماي ايران آماده مي شود تا خود را براي برگزاري 
دوره جديدي از جشنواره فیلم فجر آماده كند، يكي از تهیه كنندگان 
سرش��ناس س��ینماي دفاع مقدس از وضعیت تولیدات اين گونه 
سینمايي انتقاد كرد. شورجه مي گويد: ما برنامه اي مدون و اصولي 
را در تولیدات آثار پرافتخارمان نه تنها در زمینه به تصوير كشیدن 
دفاع مقدس، بلكه در زمینه هاي ديگري مانند انقلاب، شجاعت ها 
و شهامت ها، زندان ها و شكنجه ها و ش��هادت هايي كه در به ثمر 
رسیدن انقلاب بوده است، نداريم. متأسفانه روي هیچ كدام از اين 
موارد كار نشده اس��ت. به اين خاطر كه ما سیاستگذاري و برنامه 
مدوني نداشتیم كه بتوانیم اين مقاطع و شخصیت هاي تاريخ ساز 
كشورمان را كه هركدام مي تواند به تنهايي الگويي براي كشور باشد، 
در قالب آثار نمايشي به تصوير بكشیم. تهیه كننده سرشناس آثار 
س��ینماي دفاع مقدس تأكید مي كند: در حال حاضر ما سینماي 
مقاومت داريم و سینماي دفاع مقدس��مان مملو از مقاومت هاي 
مردمي ايران علیه متجاوزان است. با انتقال تجربیات هشت سال 
دفاع مقدس ما است كه اينچنین ايثارهاي مقاومتي چه در يمن، 
لبنان، سوريه و عراق و پیروزي هاي عظیمي در اين مناطق به وجود 
مي آيد. مس��ئولان بايد براي تولیدات دفاع مق��دس برنامه ريزي 
كنند و مجلس و ش��وراي انقلاب فرهنگي بخواهن��د و بودجه و 
مصوبه س��الانه اي به اين س��ینما اختصاص دهند. وي با انتقاد از 

تصمیم گیري ها در حوزه سینماي دفاع مقدس مي افزايد: تعدادي 
از مديران فرهنگي ما ش��ايد توجهشان به جاهاي ديگري است؛ با 
توجه به اينكه در شوراي پروانه س��اخت 70 تا 80 در صد آثار كه 
مي آيد، آثار اجتماعي است و به نوعي نگاه ها به فرش قرمز و برلین 
و امثال آن است و اين گرايشي است كه 30 سال كشورهاي غربي و 
اروپايي روي آن سرمايه گذاري كرده اند، چون ما نتوانستیم آثاري 
در اين زمینه ارائه دهیم. شورجه با بیان نگاه ويژه مقام معظم انقلاب 
به سینماي دفاع مقدس مي گويد: سال گذشته دوستان ما از نهاد 
فرهنگي سپاه پاسداران خدمت مقام رهبري رسیدند و گزارشي از 
تولیدات خود را كه شامل س��ه اثر بود، به ايشان ارائه دادند و مقام 
معظم رهبري فرمودند: شما به اين دو، سه كار بسنده نكنید و خیلي 
خودتان را راضي نشان ندهید و حداقل سالي 20 فیلم سینمايي 
بايد تولید كنید. نگاه مقام رهبري بسیار بلند است و از من شورجه 
بهتر مي دانند كه چه موضوعات و مضامیني در هشت سال دفاع 

مقدس است كه مانند گهرهايي بايد آنها را پیدا كنیم.

انتقاد يك فيلمساز در آستانه ثبت نام جشنواره فيلم فجر  

حال سينماي دفاع مقدس واقعاً خوب نيست

سردار غلامحسين غيب پرور، رئيس سازمان 
بسيج مس�تضعفين، در مراس�م اختتاميه 
پنجمين جش�نواره »مدرس�ه عش�ق« بر 
نگاه تحول�ي در حوزه فرهن�گ تأكيد كرد. 
پنجمین جش��نواره فرهنگي »مدرسه عشق« 
)جشنواره سراس��ري تولیدات فرهنگي هنري 
پايگاه هاي مقاومت بس��یج( طي مراسمي در 
روز اول آذرماه در محل لانه جاسوسي امريكا در 

تهران به كار خود پايان داد. 
سردار غیب پرور، رئیس سازمان بسیج در اين 
مراسم طي سخناني گفت: خدمت و نوكري در 
بس��یج را نعمت و فرصتي مغتنم مي دانم. پايه 
و اساس اين جشنواره، حوزه هاي فرهنگي در 
پايگاه هاي بسیج هس��تند و كار بديعي است 
كه امروز اختتامیه پنجمین دوره آن را شاهد 

هستیم. 
وي افزود: باور من اين است كه بسیج تا زماني 
مي تواند به حیات مب��ارك خود ادامه دهد كه 
نگاه تحولي و انقلابي به مسائل مختلف داشته 
باش��د؛ روزي كه نگاه تحولي در حوزه فرهنگ 

نداشته باشیم اين حوزه را واگذار كرده ايم. 
سردار غیب پرور با بیان اينكه بسیاري از اتفاقات 
ناخوشايندي كه در حوزه فرهنگ رخ  مي دهد 
به خاطر مشكلات ماست، گفت: مشكلاتي نظیر 
كم كاري، تشخیص غلط، نگاه هاي كلیشه اي و 
استفاده نادرس��ت از ظرفیت ها موجب ايجاد 
اين وضعیت مي ش��ود. تش��كیل »هیئت هاي 
انديشه ورز« كه مورد مطالبه جدي مقام معظم 
رهبري است هدفشان همین است تا بدانیم كه 
در حوزه هاي مختلف فرهنگي چه اقداماتي را 
بايد صورت دهی��م. وي ادامه داد: حتي در يك 
پايگاه بسیج محلي نگاه ها بايد كلان و راهبردي 
باشد، اگر يك جوان بسیجي ما، نگاه راهبردي و 
كلان به مسائل داشته باشد بسیاري از مشكلات 

حل مي شود. 
فرمانده سازمان بسیج با بیان اينكه ما در انجام 
عملیات در زمان دفاع مقدس سه پارامتر را دنبال 
مي كرديم، اذعان كرد: اول شناخت دشمن، دوم 
شناخت زمیني كه عملیات در آنجا انجام مي شد 
و سوم شناخت توانمندي هاي خودمان؛ چنانكه 
مقام معظ��م رهبري نیز طي س��خنراني امروز 
مهم ترين فرصت را نیروي انس��اني دانستند نه 
تجهیزات و پول. اگر ما دشمن، میدان جنگ و 

استعدادهاي خودمان را بشناسیم بسیار بهتر از 
گذشته مي توانیم عمل كنیم. وي يادآور شد: ما 
بايد از نگاه هاي كلیشه اي دست برداريم و به ويژه 
در عرصه فرهنگ بايد نگاه تحولي داشته باشیم. 
ما تا جايي كه مي توانیم بايد فعالیت هاي خود را 
مردمي كنیم. در هر جايي كه مردم وارد عرصه 
شدند، ما برنده شديم مثل همین حادثه زلزله 
كرمانش��اه؛ البته اين امر نبايد شعارگونه باشد 
بلكه بايد قلباً به آن معتقد باشیم. امروز بايد امور 
پايگاه هاي بس��یج را به مردم بسپاريم و با مردم 
تعامل داشته باشیم؛ آن روزي كه نگاه ما به جمع 

40 نفره پايگاه ها محدود شود، ما باخته ايم. 
   جامعه هنري اي�ران داراي هنرمندان 

متعهد است 
اس��تاد حس��ن رحیم پور ازغدي، عضو شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي، ديگر س��خنران مراسم 
اختتامیه پنجمین جشنواره »مدرسه عشق« 
بود. رحیم پور ازغدي در سخناني ارسال بیش 
از 70 هزار اثر به جشنواره مدرسه را باور نكردني 
دانست و گفت: بسیج از دهه 60 در اوج تهديدات 
تروريسم وحشي داخلي، هرج و مرج، درگیري ها 
و سپس جنگ تحمیلي فعالیت هاي فرهنگي و 
هنري خود را هیچ گاه فرام��وش نكرد؛ تفكر و 
فعالیت بسیجي حتي پیش از پیروزي انقلاب 
در دهه 50 در مس��اجد و در قالب فعالیت هاي 
فرهنگي و هنري همچون سرودها و نمايش هاي 

انقلابي در صحنه حاضر بود. 
ازغدي با بیان اينك��ه هنرهاي جدي��د غالباً با 
مدخل مادي و غیرديني وارد كشور شد، گفت: 
اولین نمايشنامه نويس فارسي يك آخوندزاده 
بود كه جهت گی��ري ضدديني داش��ت. وقتي 
موسیقي وارد كش��ور ما ش��د هدف مروجین 
آن ترويج موس��یقي ايراني و عرفاني نبود، بلكه 

موسیقي را به قصد ترويج فساد اخلاقي و جنسي 
وارد كش��ور كردند و همچنین فیل��م با هدف 
گسترش فساد به كشور وارد شد. وي اذعان كرد: 
در حال حاضر برخي به استناد فساد تعدادي از 
هنرمندان، تمام جامعه هنري را فاسد مي دانند 
كه اين قیاس صحیح نیست. اكنون جامعه هنري 
ايران داراي هنرمندان متعهد و صالح است كه 

اين مسئله يك انقلاب بزرگ است. 
عضو شوراي عالي انقلاب فرهنگي درباره نكاتي 
كه در سخنراني امروز مقام معظم رهبري وجود 
داش��ت، گفت: اولین نكته اين است كه خدا با 
كسي قوم و خويش نیس��ت. طبق آيات قرآن 
خداوند به هر گروه��ي كه تلاش و برنامه ريزي 
مستمر داش��ته باش��د، پیروزي مي دهد حتي 
اگر آن گروه، دش��منان خدا باش��د، نكته دوم 
اينكه اگ��ر در حركت ما اخ��لاص، نظم، زهد، 
زيس��تي و تلاش علم��ي و عملي وجود  ساده 
داش��ته باش��د به هر هدفي مي توانیم برسیم. 
تاريخ با فروپاشي شوروي و ذلیل شدن امريكا 

اين اصل را ثابت كرد. 
   با ابزار هنر قلب ها را تسخير كنيم 

حجت الاسلام محرابي، معاون فرهنگي سازمان 
بسیج، ديگر سخنران مراسم اختتامیه پنجمین 
جشنواره »مدرسه عشق« گفت: اگر بخواهیم 
حرفمان را در سطح كشوري و جهاني به همگان 
بگويیم و قلب ها را تسخیر كنیم و معارف عظیم 
انبار شده در علوم اسلامي را ذخیره كنیم به ابزار 
هنر نیازمنديم. وي با اشاره به نقش تأثیرگذار 
ابزار هنر در تقابل با جبهه دش��من گفت: اگر 
در اين تقابل نتوانیم ابزار هنر را به درس��تي به 
كار بگیريم، موفق نخواهیم شد. ما حرف هاي 
زيادي براي گفتن داريم، اما قالب مناسب براي 
مطرح كردن صحبت هايمان و گسترش فرهنگ 

انقلاب اسلامي نداريم. 
وی ادامه داد: در فعالیت هاي سازمان بسیج 
و پايگاه ه��اي مختلف وقتي ك��ه كمیت آثار 
را مي بینیم تعجب مي كنی��م. وقتي كه اين 
فعالیت ه��ا تجمی��ع مي ش��ود، مي بینیم كه 
حجم آنها بسیار بالاست اما تأثیرگذاري آنها 

محدود است. 
وي با بی��ان اينكه معاونت فرهنگي س��ازمان 
بس��یج را ش��تاب دهنده اي براي رشد ايده ها 
مي دانم، گف��ت: دريافت بی��ش از 72 هزار اثر 
در پنجمین جشنواره مدرسه عشق دستاورد 
بزرگي است. تلاش مي كنیم از ابزارها و امكانات 
به نحو احسن استفاده كنیم و اگر نیت ما درست 
باشد خداوند به فكر و عمل ما بركت مي دهد و 
قله هاي رفیعي را در زمینه فرهنگ مي توانیم 
فتح كنیم. در ادامه اين مراس��م از برگزيدگان 

جشنواره تجلیل و تقدير به عمل آمد. 
»مدرسه عش��ق« به همت »مركز تخصصي 
هنرهاي بسیج« برگزار ش��د و طي آن بیش 
از 72 هزار اثر از تولی��دات فرهنگي و هنري 
پايگاه هاي مقاومت بس��یج سراسر كشور در 
رشته هاي »هنرهاي تجس��مي«، »هنرهاي 
تصويري و نمايشي«، »موس��یقي و سرود«، 
»كتاب و شعر« و »ايده فعالیت هاي پايگاهي« 

حضور داشتند.

مجسمه 5 بازيگر پيشكسوت در شهرك 
سينمايي غزالي نصب مي شود 

مديريت شهرك س��ینمايي غزالي كه بسیاري از سینماگران 
آن را با عنوان ش��هرك عل��ي حاتمي مي شناس��ند، تصمیم 
گرفته اس��ت كه تنديس هاي  پنج بازيگر پیشكسوت سینماي 
ايران را كه در سريال »هزاردس��تان« علي حاتمي نقش هاي 
اصلي ايفا مي كردند يعنی عزت الله انتظامي، جمشید مشايخي، 
محمدعلي كشاورز، علي نصیريان و زنده ياد داوود رشیدي در 

اين شهرك نصب كند. 
شهرك سینمايي غزالي كه در آن بسیاري از فیلم ها و سريال هاي 
تاريخي از جمله »امام علي«، »مريم مقدس« و »شهرزاد« جلوي 
دوربین رفته اس��ت، توس��ط علي حاتمي و براي سريال »هزار 
دستان« ساخته شده بود. حال مديريت شهرك سینمايي غزالي 
دستور داده است مجسمه هاي پنج تن از بازيگران پیشكسوت  
سینماي ايران و سريال »هزار دستان« براي نصب در محوطه 
اين مجموعه ساخته ش��ود. جمشید مش��ايخي بازيگر معتبر 
سینما و تئاتر كه در س��ريال »هزار دستان« نیز حضور داشت، 
در سخنان كوتاهي درباره حاتمي و شهرك سینمايي به »مهر« 
گفت: »خدا رحمت كند علي حاتمي را كه پايه گذار اين شهرك 
بود و زحمت زيادي كشید و بسیار هم ايستادگي كرد تا شهرك 
باقي بماند. خانم ستاره اديبي با من تماس گرفت و درباره اين 
پروژه توضیح داد ك��ه مي خواهد مجس��مه هايي از من و چند 
نفر از همدوره اي هاي من بس��ازد.« اين بازيگر كهنه كار سینما 
و تلويزيون ايران با اش��اره به همكاري خود ب��ا علي حاتمي در 
سريال »هزار دستان« عنوان كرد: »سال 58 بود كه علي حاتمي 
مرا براي كار در س��ريال »هزار دس��تان« دعوت و حتي درباره 

شخصیت ها با من مشورت  كرد. «

    تجسمی

سردار غيب پرور در مراسم اختتاميه جشنواره »مدرسه عشق«:  

بايد در فرهنگ نگاه تحولي داشته باشيم
 رحيم پور ازغدي: اكنون جامعه هنري ايران داراي هنرمندان متعهد و صالح است

كه اين مسئله يك انقلاب بزرگ است

 »قاتل اهلي« كتك خورده
و زخمي وارد سينما شد! 

سرانجام فیلم جنجالي، حاشیه ساز و پردردسر »قاتل اهلي«، كتك 
خورده و زخمي و نالان خود را به سالن هاي سینما رساند تا اگر قرار 

است بلايي سرش بیايد، در سینما بیايد! 
هنوز به درستي معلوم نیست، جناب قاتل كتك خورده، همان قاتل 
دوست داشتني استاد بزرگ سینما مسعود كیمیايي است يا قاتل 
بانواي كسي است كه به عنوان تهیه كننده، جیب او را پول باران كرده 
است؟! روزگاري، نقش نام مسعود كیمیايي بر سیماي فیلم هايش، 
از اعتبار والاي او و سینمايش در كشور نشان داشت، اما سال  ها است 
با آنكه همچنان نام او در كنار اسم س��اير نام آوران سینماي ايران 
مي درخشد، لیكن ديگر از بزرگي فیلم هايش خبري نیست. از همین 
رو به رغم تمام جدل ها و درگیري هاي پیرامون فیلم جديد او، قاتل 
اهلي اثر بزرگي در سینما محسوب نمي شود. واقعیت اينكه، قاتل 
روي پرده، چه همان قاتل رنجور و بي نواي مسعود كیمیايي باشد 
يا قاتل پول تهیه كننده آن، در اصل ماجرا، يعني درجه يك، كامل 
و جذاب نبودن فیلم تأثیر ندارد و در رديف آثار برجسته كارگردان 
آن قرار نمي گیرد. قاتل اهلي درحد قابلیت  ها و اعتبار سینمايي يك 

كارگردان بزرگ و تاريخ ساز سینما چون كیمیايي نیست. 
گرچه اين فیلم بابضاعت موجود هم، نشانه هاي سینماي مسعود 
كیمیايي را در موضوع و ساختار دارد و مي توان بغض فرو خورده 
كارگردان را در لحظه هاي ريزش و فروپاش��ي ش��خصیت قاتل 
اهلي ديد و همچنین از برخي فیلم هاي روي پرده س��رتر است و 
سنگ اندازي هاي گروهك انحرافي هنر و تجربه هم نمي تواند مانع 
نمايش و تماشاي آن شود، ولي از سلیقه هاي قوچاني تهیه كننده 
هم بي نصیب نمانده اس��ت! در هر صورت، قات��ل اهلي از لحاظ 
پردازش مناسب اجتماعي و سیاسي مضمون خود و داستان سازي 
همدلي برانگیز از زندگي كاراكتر اصلي، شخصیت پردازي، بازيگري 

غیريكدست و ايجاذ و جذابیت سینمايي، دچار كاستي است. 
در واقع آنچ��ه اين روز ه��ا تحت عن��وان قاتل اهل��ي روي پرده 
س��ینماهاي كش��ور جولان مي دهد، صرفنظر از زد و خورد هاي 
س��رمايه و هنر و میزان دخالت و نظارت تهیه كننده و كارگردان 
در شمايل بخشي كنوني فیلم و بانوايي و بي نوايي اش، در مكاني 
فراتر از يك فیلم معمولي سینمايي نمي ايستد و جاي مهمي را در 

كارنامه سینمايي كیمیايي به خود اختصاص نمي دهد. 
مهم نیست كه حال و روز و آسیب هاي هنري و سینمايي كنوني 
قاتل اهلي تاچه حد متأثر از نقش سرمايه يا كم كاري كارگردان 
بوده اس��ت، مهم اين اس��ت كه از نگاه مخاطب، فیلم به نمايش 
درآمده با نام قاتل اهلي با امضاي مسعود كیمیايي، اثري شاخص، 
جذاب، اقناع كننده و ماندگار در س��ینماي ايران نیست و وصل 
كردن آن در تبلیغات، توسط تهیه كننده اش به فیلم ماناي تاريخ 
سینماي ايران؛ قیصر، براي كش��اندن تماشاگر به سینما، نه تنها 
گرهي از مش��كلات قاتل اهلي باز نمي كند ك��ه چهره تاريخي و 

سینمايي قیصر را هم خدشه دار مي كند!
انتظار تماشاگر از يك فیلمساز بزرگ، تماشاي يك فیلم بزرگ از 
او است و اين توقع طبیعي است، مگر آنكه فیلمساز و تماشاگر به 
اين باور برسند كه او به استراحت نیاز دارد و زمان انتقال دانش و 

تجربیاتش به نسل تازه نفس سینما فرا رسیده است! 

حكمت 188

آن كس كه در براب��ر حق قد علم 

كند )و به مب��ارزه برخیزد( هلاك 

خواهد شد. 

جبار  آذین      یادداشت

»سينماحقيقت« به چارسو رسيد 
ب�راي دومي�ن س�ال متوال�ي، پردي�س س�ينمايي چارس�و ميزب�ان 
جش�نواره بين الملل�ي فيل�م مس�تند اي�ران »س�ينماحقيقت« ش�د. 
سینما حقیقت، معتبرترين جشنواره سینماي مستند كش��ور، امسال نیز در پرديس 
سینمايي چارسو میزبان برترين تولیدات سینماي مستند خواهد بود. نظر به تجربه  سال 
گذشته و رضايت نسبي فیلمسازان و مخاطبان حاضر در جشنواره، يازدهمین دوره اين 
رويداد بزرگ سینماي مستند ايران هم در پنج سالن متمركز پرديس سینمايي چارسو 
برگزار خواهد ش��د؛ هرچند كه گنجايش كم س��الن هاي اين مجموعه، چالش اصلي 

سینماحقیقت در میزباني همه  عوامل و دوستداران سینماي مستند ايران است. 
برپايه  اين گزارش، كارگاه هاي آموزشي جشنواره سینماحقیقت در سالن شماره 
دو چارسو و بازار فیلم مس��تند نیز در انتهاي طبقه ششم اين مجموعه برپا خواهد 
شد. اتاق VIP و غرفه   بخش هاي مختلف جشنواره اعم از دبیرخانه، روابط عمومي، 
وب سايت، ستاد خبري، نشريه روزانه، پژوهش، بازرگاني، بین الملل و اداري- مالي 
هم در طبقه ششم پرديس چارسو مستقر خواهند شد تا به شكل متمركز پاسخگوي 
مراجعان محترم باشند. كیفیت مطلوب سیستم نمايش سالن هاي پرديس سینمايي 
چارسو كه همه آثار منتخب جشنواره را با فرمت DCP پخش مي كند، به انضمام 
اهمیت تمركز ستاد جشنواره در يك مكان و فراهم آوردن شرايط بهتر براي همراهي 
مهمانان، مستندسازان و اصحاب رسانه حاضر در يازدهمین جشنواره بین المللي 
سینماحقیقت، از دلايل ادامه  برگزاري اين رويداد در پرديس سینمايي چارسو است. 
امسال جلسات نقد و بررسي فیلم هاي منتخب جشنواره هم در پلاتوي طراحي شده 

فضاي باز طبقه ششم چارسو برگزار خواهد شد.
 مركز گسترش سینماي مستند و تجربي سازمان امور سینمايي، يازدهمین دوره 
جشنواره بین المللي فیلم مستند ايران »سینماحقیقت« را طي روزهاي 19 تا 26 

آذرماه 1396 برگزار خواهد كرد. 

    سینما

تفك��ر و فعالي��ت بس��يجي حت��ي 
در  انق��اب  پي��روزي  از  پي��ش 
ده��ه 50 در مس��اجد و در قال��ب 
فعاليت ه��اي فرهنگ��ي و هن��ري 
همچ��ون س��رودها و نمايش هاي 
انقاب��ي در صحن��ه حاض��ر ب��ود

   هادي عسگري
ب�ا انتش�ار نس�خه قاچ�اق فيل�م »نهن�گ عنب�ر2«، 
احتم�ال درز ك�ردن نس�خه اي�ن فيل�م از اروپ�ا قوت 
گرف�ت. اين ب�راي نخس�تين ب�ار اس�ت ك�ه موضوع 
قاچ�اق ي�ك فيل�م ايران�ي در اروپ�ا مطرح مي ش�ود. 
بعد از آنكه اعتراض سعید سهیلي درباره قاچاق فیلم »گشت2« 
به جايي نرسید و نسخه هاي قاچاق اين فیلم به راحتي در كنار 
خیابان ها و البته در س��ايت هاي دانلود فیلم خريد و فروش و 
دانلود مي شد، اين بار فیلم ديگري دچار پديده زشت قاچاق 
شده است. موضوع قاچاق فیلم هاي س��ینمايي ايراني كه به 
چرخه اقتصادي سینما لطمه شديد زده و سینماگران به ويژه 
فعالان بخش خصوصي را متضرر كرده است، اين بار نیز يك 
فیلم سینمايي پرفروش را با مشكل جدي روبه رو كرده است. 
انتشار نسخه قاچاق فیلم سینمايي »نهنگ عنبر2« در حالي 
كه به تازگي نسخه نمايش خانگي اين فیلم توزيع شده، باعث 
ضربه به بازار سینماي خانگي شده است. مديران شركت تولید 
كننده »نهنگ عنبر2« معتقدند كه امكان درز نسخه قاچاق 
فیلم از تور اكران اروپايي »نهنگ عنبر« وجود دارد. ش��هاب 
كاظمي، قائم مقام گلرنگ رسانه كه از شركاي نسخه خانگي 
»نهنگ عنبر2« با اشاره به اينكه كیفیت تصوير نسخه قاچاق 
شده با تصوير نسخه نمايش خانگي متفاوت است، مي گويد: 
فیلم س��ینمايي »نهنگ عنبر 2« در اختیار افراد زيادي قرار 
نداشته است. براي ارسال فیلم هاي سینمايي به دستگاه هاي 
مختلف دولت��ي لوگوهاي��ي روي فیلم اضافه مي ش��ود كه 
مشخص مي كند نسخه براي بازبیني كدام ارگان دولتي است. 
اين احتمال وجود دارد كه نس��خه قاچاق »نهنگ عنبر 2« از 
تور نمايش اين فیلم س��ینمايي در اروپا درز كرده باش��د، اما 

بازهم نمي توان با قاطعیت گفت كه اين فیلم چگونه وارد بازار 
غیرقانوني شده است و شايد خیلي هم مهم نباشد كه نسخه 

غیر قانوني از كدام ناحیه انتشار يافته است. 
كاظمي ادامه مي دهد: ب��راي ما اين موض��وع حائز اهمیت 
است كه چرا نسخه قاچاق يك فیلم س��ینمايي مي تواند به 
اين راحتي در داخل كشور بدون هیچگونه نظارتي دست به 
دست شود و بسیاري از سايت ها اين جرئت را به خود بدهند 
كه لینك غیر قانوني يك فیلم سینمايي را بارگذاري كنند. 
به نظر من اين اتفاق بیشتر در مناطق جنوبي شهر تهران و 
شهرستان ها رخ مي دهد و جمعیت شمال شهر تهران خیلي 
به دنبال نسخه قاچاق و بي كیفیت و دانلود يك فیلم سینمايي 
نیستند. يكي از نگراني هاي همیشگي بخش خصوصي سینما، 
حضور پر رنگ جريان قاچاق فیلم در كشور بوده است، جرياني 
كه تا به حال هیچ راه حل مؤثري براي نابودي آن ارائه نشده 
است و هر بار يك يا چند فیلم را قرباني پديده قاچاق مي كند. 
گفته مي شود در برخي از مواقع چرخه اقتصادي پديده قاچاق 

بسیار قوي تر از شبكه نمايش خانگي است.

باز شدن پاي اروپا هم به پرونده قاچاق فيلم هاي ايراني   

وقتي نهنگ هم قاچاق مي شود


